

of the oral statement of the special representative (T/C.2/SR.47),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.340, section IV),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and of the statement of the special representative, and in particular:

(a) With regard to the complaint to the effect that the authorities at Chisimaio sought to compel chiefs to join the Lega Progressista Somala, to the statement that political parties are free to exercise their activities within the framework of existing laws, and that administration officials are strictly neutral in the matter;

(b) With regard to their complaint that employment in the Administration is open only to members of the Lega Progressista Somala, to the statement by the special representative that the policy of the Administration is to engage employees solely on the basis of personal qualifications and without regard to political affiliation;

2. *Decides* that no action by the Council is called for on the questions of arrest and imprisonment raised in the petition since these matters are within the competence of the courts of the Territory;

3. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

474th meeting,
3 July 1953.

677 (XII). Petition from the representatives of the Hisbia Dighil and Mirifle Party (T/Pet.11/262) concerning Somaliland under Italian administration

The Trusteeship Council,

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its twelfth session the petition from the representatives of the Hisbia Dighil and Mirifle Party (T/Pet.11/262), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.11/3) as well as of the oral statement of the special representative (T/C.2/SR.54),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.342, section II),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and in particular to the statement that, although the Adminis-

de la déclaration verbale de son représentant spécial (T/C.2/SR.47),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.340, section IV),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration et sur la déclaration de son représentant spécial, et notamment:

a) En ce qui concerne la plainte d'après laquelle les autorités de Chisimaio auraient cherché à obliger les chefs à faire partie de la Lega Progressista Somala, sur la déclaration selon laquelle les partis politiques sont libres d'exercer leur activité dans le cadre des lois en vigueur, tandis que les fonctionnaires de l'administration sont strictement neutres dans le domaine politique,

b) En ce qui concerne la plainte d'après laquelle les emplois dans les services publics ne seraient ouverts qu'aux membres de la Lega Progressista Somala, sur la déclaration du représentant spécial selon laquelle la politique de l'Administration est d'engager du personnel en tenant compte exclusivement des aptitudes des intéressés, sans se préoccuper de leur affiliation politique;

2. *Décide* que la question des arrestations et emprisonnements qui a été soulevée dans la présente pétition n'appelle aucune mesure de la part du Conseil, étant donné qu'elle relève de la compétence des tribunaux du Territoire;

3. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

474ème séance,
3 juillet 1953.

677 (XII). Pétition des représentants du parti Hisbia Dighil et Miriflé (T/Pet.11/262) concernant la Somalie sous administration italienne

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa douzième session, la pétition des représentants du parti Hisbia Dighil et Miriflé (T/Pet.11/262), en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. P. Spinelli comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.11/3), ainsi que de la déclaration verbale de son représentant spécial (T/C.2/SR.54),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.342, section II),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration, d'où il ressort notamment que, si l'Autorité administrante

tering Authority hopes that the question of giving the Merehan people permission to build a village near Lugh Ferrandi may be reopened at some future date, it has been postponed indefinitely until it is certain that the Rahanuin and the Merehan will live side by side in peace;

2. *Recommends* that the Administering Authority continue its efforts to foster harmony between the Rahanuin and the Merehan;

3. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

474th meeting,
3 July 1953.

678 (XII). Petitions relating to a concession of land at Mobareck to Mr. Pellegrini (T/Pet.11/263 and Add.1 and 2, T/Pet.11/275 and Add.1) concerning Somaliland under Italian administration

The Trusteeship Council,

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its twelfth session the petitions from Scek Abubaker Scek Mohamed Haji (T/Pet.11/263 and Add.1 and 2) and Sheikh Hassan Haji Ali Omar T/Shekal (T/Pet.11/275 and Add.1) concerning a concession of land at Mobareck to Mr. Pellegrini, in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.11/8) as well as of the oral statement of the special representative (T/C.2/SR.59),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.346, section II),

1. *Recalls* the recommendation⁷ which it adopted at its eleventh session, in which it noted assurances given by the Administering Authority that it is not its policy to grant concessions of land under the present laws until new land legislation giving expression to the principles of the Trusteeship Agreement is adopted;

2. *Notes* the observations of the Administering Authority and the special representative, in particular that the land in question was conceded not by the Trusteeship Administration, but by the former Colonial Administration, after it had been established that the land was unoccupied by indigenous inhabitants and after full opportunity had been given to objectors to the grant of the concession to come forward;

3. *Notes* in particular the statement by the special representative that it is the policy of the Administra-

⁷ *Ibid.*, p. 127.

espère rouvrir un jour la question de savoir s'il convient d'autoriser la tribu Merehan à construire un village près de Lugh-Ferrandi, elle a cependant ajourné cette question *sine die*, en attendant d'avoir la certitude que les Rahanuin et les Merehan vivront en paix les uns avec les autres;

2. *Recommande* à l'Autorité chargée de l'administration de poursuivre ses efforts en vue de promouvoir l'harmonie entre les Rahanuin et les Merehan;

3. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

474ème séance,
3 juillet 1953.

678 (XII). Pétitions au sujet d'une concession de terres accordée à M. Pellegrini à Mobareck (T/Pet.11/263 et Add.1 et 2 et T/Pet.11/275 et Add.1), concernant la Somalie sous administration italienne

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa douzième session, en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. P. Spinelli comme représentant spécial, les pétitions du cheik Abubaker cheik Mohamed Haji (T/Pet.11/263 et Add.1 et 2) et du cheik Hassan Haji Ali Omar T/Shekal (T/Pet.11/275 et Add.1), concernant une concession de terres accordée à M. Pellegrini à Mobareck,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.11/8), ainsi que de la déclaration verbale de son représentant spécial (T/C.2/SR.59),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.346, section II),

1. *Rappelle* la recommandation⁷ qu'il a adoptée à sa onzième session, dans laquelle il a pris acte des assurances de l'Autorité chargée de l'administration, qui a déclaré qu'elle n'avait pas pour principe d'accorder des concessions de terres régies par la législation actuelle tant que la nouvelle législation foncière inspirée des principes de l'Accord de tutelle n'aura pas été adoptée;

2. *Prend acte* des observations de l'Autorité chargée de l'administration et du représentant spécial, d'où il ressort notamment que la concession en question a été accordée, non pas par l'Administration de tutelle, mais par l'ancienne administration coloniale, après que l'on eut vérifié que les terres n'étaient pas occupées par des autochtones et que l'on eut donné aux personnes qui désiraient s'opposer à l'octroi de cette concession la possibilité de se faire entendre;

3. *Prend acte* notamment de la déclaration du représentant spécial, selon laquelle, aussi longtemps que les

⁷ *Ibid.*, p. 135.